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 منشأ بیرونی گرد و غبارها
آرمان ملی:  دبیـــر ستاد ملی  سیاست گذاری 
و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده گردوغبار با 
اشاره به منشأ کاملا بیرونی گردوغبارهای اخیر 
گفت: مطالعات نشـــان می دهد که تغییر اقلیم 
موجب تشدید و تغییر جهت جریانات جوی شده 
است. علی محمد طهماسبی بیرگانی اظهار کرد: 
گردوغبارهایی که به تازگی کشور ما را تحت تأثیر 
قرار داده است ناشـی از شکل گیری جبهه ای از 
گردوغبار بین سه کشور اردن، سوریه و عراق است. 
این جبهه ابتدا بخش های زیادی از عراق را در 
برگرفته و بعد وارد کشور ما شده است. این گرد و 
غبار ابتدا استان های کرمانشاه، ایلام و خوزستان را 
در برگرفت سپس دامنه آن به لرستان و بخش هایی 
از استان های آذربایجان رسید اما غلظت آن 

رفته رفته کمتر شد. 

۴۹۰ فوتی در تصادفات تهران
آرمان ملی: رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
تهران بزرگ از مرگ ۴۹۰ تن در حوادث رانندگی 
۱۱ ماهه شهر تهران خبر داد و گفت: تصادفات منجر 
به فوت در مقایسه با مدت مشابه پارسال کاهشی 
شش درصدی داشته است. سردار محمدحسین 
حمیدی درباره آمار تفکیکی جانباختگان افزود: 
۱۹۴ نفر از جانباختگان معادل ۴۰ درصد را عابران 
پیاده، ۲۱۳ نفر شامل ۴۴ درصد را موتورسواران و 
۸۲ نفر شامل ۱۷ درصد را نیز راننده یا سرنشینان 
خودروها شامل می شوند. در مقایسه با سال قبل آمار 
مرگ موتورسواران و عابران پیاده به ترتیب دو و یک 

درصد کاهش داشته است. 

اُمیکرون در کشور رو به افول
ایسنا: عضو کمیته علمی کـــرون گفت: طی 
روزهای آتی موارد ابتلا و مـــرگ و میر کمتر هم 
خواهد شد تا بالاخره مردم یک نفس راحت بکشند. 
مسعود مردانی با اشاره به اینکه آمارها در زمینه 
مبتلایان امیکرون شدیدا رو به افول است، گفت: 
ان شاءا... کم کم این سویه در حال جمع شدن است و 
تخت های بیمارستانی نیز در حال خالی شدن است. 
او با اشاره به کاهش بار مراجعات به مراکز درمانی، 
تصریح کرد: حجم بیماران سرپایی کاهش یافته 
است. البته تخت های بستری ویژه در اشغال بیماران 
بدحال است و مرگ و میرهای فعلی هم به دلیل 
حضور این بیماران در بخش های مراقبت ویژه است. 

بررسی درخواست سقط جنین 
رئیس سازمان پزشکی قانونـــی درباره سقط 
جنین پس از ابلاغ قانون جوانی جمعیت اظهار کرد: 
براساس ماده واحده ای که مصوبه سال ۱۳۸۴ بود، 
همکاران من متقاضیان درخواست سقط را بررسی 
می کردند. ما براساس این قانون که مصوبه شورای 
نگهبان هم بود در سال گذشته نزدیک به ۱۲ هزار و 
۵۰۰ الی ۶۰۰ پرونده داشتیم که مورد بررسی قرار 
گرفت و قریب به ۹ هزار و ۸۰۰ پرونده مجوز سقط 
دریافت کرد. عباس مسجدی آرانی افزود: ما در 
تمام فرآیندهایی که مرتبط به تدوین قانون جوانی 

جمعیت بود حضور داشته ایم. 

سه تجمع روزانه در تهران 
آرمان ملی: فرماندار سابق تهران گفت: در شهر 
تهران روزانه سه تجمع کشوری داریم اما تلاش 
شد این تجمعات به خوبی مدیریت شود. عیسی 
فرهادی، یک سری اقدامات را می خواستم انجام 
دهم اما نشد گفت: اولین موضوع این است که ادارات 
تهران اداره کل شوند که در دولت دهم داشت به 
نتیجه می رسید که متاسفانه دولت به پایان رسید 
این یکی از آرزوهای من بود. نمی شود شهری با 
وجود این آسیب ها صرفا اداره بهزیستی داشته باشد. 

 حاشیه سازه مجاور
 باغ گیاه شناسی 

آرمان ملی: شهردار تهران درباره ساخت و ساز 
اطراف باغ گیاه شناسی گفت: مجوزهای این ساخت 
و ساز قبلًا صادر شده است و باید برای آینده مسیری 
طراحی کنیم تا از این آسیب ها جلوگیری شود. 
علیرضا زاکانی افزود: در این دوره در کمیسیون 
ماده پنج به هیچ وجه از این جنس مجوزها صادر 
نکردیم. وی با بیان اینکه در دوره های گذشته 
شهرداری کمتر به این عرصه ورود پیدا می کرد، 
افزود: در این دوره ساخت ۱۸۰ هزار واحد را در 
سال آینده هدف گذاری کردیم و برای این مقصود 
از ظرفیت های مجموعه های مختلف مانند بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی که هفته پیش ساخت ۱۰ 
هزار واحد را با این مجموعه تفاهم کردیم، استفاده 

می نماییم. 

بازگشت معماری فاخر به تهران
آرمان ملی: رئیس شورای شهر تهران گفت: 
بازگشت به سبک معماری ایرانی ـ اسلامی ضرورت 
دارد و در ساخت واحدهای مسکونی تنها به دنبال 
بلند مرتبه سازی نباشیم. مهدی چمران تاکید کرد: 
در ساخت واحدهای مسکونی تنها به دنبال بلند 
مرتبه سازی نباشیم، چراکه این سبک ساخت و 
ساز با معماری سنتی ما همخوانی ندارد و مشکلات 
زیادی را در زندگی اجتماعی ایجاد می کند. به عنوان 
مثال می توان در محدوده هایی مانند محدوده های 
تاریخی که امکان بلندمرتبه سازی وجود ندارد، به 
سمت ساخت و سازهای فاخر و در طبقات کمتر 
رفت، چراکه اکنون این واحدهای مسکونی تقاضای 
زیادی دارد؛ هرچند محدوده هایی در طرح تفصیلی 
شهر تهران برای این سبک ساخت و ساز در نظر 

گرفته شده بود، اما هیچ گاه این ایده اجرایی نشد. 

نه »بوی عیدی« میاد، نه »بوی توپ«، نه »کاغذ رنگی... « 
آنچه که امروز در سراسیمگی جامعه مشهود است، تلاش برای 
ذخیره پول و کالا در سال آینده است و کسی به جشن باستانی 
نوروز فکر نمی کند. لااقل در خیابان های پایتخت و کلانشهرها 
و در همهمه بانک ها مشهود است و بازارها و مغازه ها روزهای 
کسادی را پشت سر می گذارند. روزگاری نه چندان دور جای 
سوزن انداختن در بازار نبود و بچه ها از شوق »برق کفش جفت 
شده تو گنجه ها« شب ها خواب نداشتند و از مدت ها قبل فکر 
»قاشق زدن یه دختر چادر سیاه« و  »شوق یک خیز بلند از روی 
بته های نور« در چهارشنبه آخر سال قند در دل ها آب می کرد.  
قرق بازار توسط حاجی فیروز ها که می خوانند »ارباب خودم سلام 
و علیکم / ارباب خودم سرتو بالا کن/ ارباب خودم منو نیگاه کن / 
ارباب خودم لطفی به ما کن« حکایت شادی در وسط خیابان های 
شمال و جنوب شهر داشت. خلاصه همه شاد بودیم و ثانیه ها را 
می شمردیم تا در لحظه سال تحویل »بوی تند ماهی دودی، وسط 
سفره نو« که با » بوی یاس جانماز ترمه مادر بزرگ« عجین شده 
را لمس کنیم و آن زمان ما می ماندیم و »بوی اسکناس تا نخرده 
لای کتاب«. اما چه اتفاقی که در دو دهه، آستانه ورود به سال نو 
و نوروز باستانی، نه شهر بوی عید می دهد و نه رنگ رخساره زرد 
مردم که پشت ماسک های سفید مخفی شده، شوقی از رسیدن 
نوروز دارد. نه »بوی باغچه، بوی حوض« داریم و  نه »عطر خوب 
نذری و شب جمعه، پی فانوس، توی کوچه گم شدن«  و آرزوی 
شادی در »توی جوی لاجوردی، هوس یه آب تنی« خیلی وقته 
بردل ها مانده است. در این شرایط شهرداری نیز به خوبی می داند 
با چند المان تخم مرغ رنگ شده و المان های خشک و بی حرکت 
حاجی فیروز، نمی توان »خستگی مردم رو در کرد« و بوی عید 
را به شهر آورد. شهردار تهران نیز به خوبی می داند مشکل در 
کجاست و به جای آماده شدن برای سال نو، به بازار تهران می رود 
تا ببیند علت قیمت ۶۰ هزار تومانی موز در بازاری که سکوت در 
آن نقش بسته چیست؟ زاکانی به خوبی می داند که مردم نه دل 
عید دارند نه دماغ شادی نوروز و شوخی های حاجی فیروز. خلاصه 
دیگر نه »شکستن قلک پول« شادی دارد و نه پولی در قلک وجود 
دارد که از »شمردن زیاد آن وحشت کم شدن سکه های عیدی«  
به بچه ها دست بدهد. پس با این اوضاف نمی توان »زمستان رو 
سر و خستگی را در کرد!« و ما می مانیم و شعر همیشگی زمستان 
اخوان که جای ترانه فرهاد را می گیرد: »سلامت را نمی خواهند 

پاسخ گفت/ سرها در گریبان است.«

نه بوی عیدی داریم نه کاغذ رنگی!

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
کارت سوخت

سه ماه است که کارت سوخت المثنی درخواست داده ام ولی 
هنوز کارت سوخت برایم صادر نشده است این انصاف نیست 
که باید همیشه بنزین آزاد بزنیم. مسئولان به این موضوع 

رسیدگی کنند. 
صفا از تهران 

تعویض خودروها
چرا سازمان تاکسیرانی نسبت به تعویض خودروهای 
مدل پایین اقدام نمی کند؟ خواهشا به وضعیت خانواده های 
رانندگان تاکسی رسیدگی کنند. با ماشین مدل پایین 
چطوری اجاره خانه، دو تا بچه محصل و خرج خانه و قسط ها 

را پرداخت کنیم. به داد ما برسید. 
یک شهروند از قزوین

مشکلات اقتصادی
تمام این فشارهای اقتصادی که به ما وارد می شود روی قشر 
ضعیف تأثیر بیشتری می گذارد. در حال حاضر از کوچک ترین 
خریدی که برای فرزندانمان در شب عید ناتوان هستیم. چرا 

کسی به فکر ما نیست. 
همتی از تهران 

حمل و نقل شهری
مترو، یکی از بهترین وسایل حمل ونقل شهری است که 
بیشتر شهروندان به آن دسترسی دارند اما گاهی با توقف 
نکردن در یک ایستگاه و اعلام نکردن موضوع توسط راهبر یا 
اعلام نکردن نام ایستگاه، مسافران دچار سردرگمی می شوند. 
از مسئولان راهبر مترو درخواست داریم که در این هفته های 

آخر سال ایستگاه ها را در قطارها اعلام کنند. 
سعیدی از اسلامشهر

جیب های خالی 
برخی از مردم با جیب های خالی از مقابل ویترین مغازه ها 
رفت وآمد می کنند و به دلیل این همه گرانی پولی برای خرید 
اجناس مورد نیاز خانواده را در شب عید ندارند. اینها مشکلات 
اقتصادی جامعه است که نیاز به رسیدگی دارد. از آقای رئیسی 
درخواست داریم که اگر قرار است بسته حمایتی و یا کمکی به 
مردم کنند لااقل به اکثر مردم واریز شود تا مشکلات اقتصادی 

مردم رفع شود. 
اکبری از مرتضی گرد

بازار تهران
بیشتر مردم برای خرید اجناس مورد نیاز عید به بازار تهران 
مراجعه می کنند. این روزها به دلیل ازدحام جمعیت و انبوه 
خودروها، ترافیک سنگین است و مردم دیر به مقصد می رسند. 
به راهنمایی و رانندگی منطقه پیشنهاد می شود از تردد 
خودروهای شخصی در محدوده بازار جلوگیری کند تا مردم 

با استفاده از وسایل نقلیه عمومی زودتر به کارشان برسند. 
حسینی از تهران

 وحید استرون 
روزنامه نگار

یادداشـــت

 تصویب ارز ترجیحی در صورتی اتفاق افتاده 
که نسبت به لایحه بودجه ۱۴۰۱ نقدهای فراوانی 
وجود داشته است. کارشناسان در حوزه های 
مختلف اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی 
و سلامت می گویند لایحه بودجه ۱۴۰۱ آسیب زا 
است و می تواند مدیریت اقتصادی و اجتماعی 
کشور را غیرممکن کند و لایحه می تواند تاثیرات 
منفی در سطوح مختلف جامعه داشته باشد. 
همان طور که مشاهده شده به دلیل تحریم و 
مشکلات اقتصادی و تورم، مردم و به خصوص 
اقشار ضعیف با مشکلات معیشتی همراه هستند، 
و پیش بینی می شود با اجرای لایجه بودجه ۱۴۰۱، 

روزهای سیاه تری در انتظار مردم و کشور باشد. 
  تصویب بودجه با وجود نقدها 

بودجه ۱۴۰۱ یک بودجه انقباضی است که با 
تصویب آن جامعه ایران ملتهب می شود. با توجه 
به اینکه مذاکرات ایران در وین به نتیجه خواهد 
رسید اما ایران صاحب منابع ارزی نخواهد شد و 
دستاورد آن، اقتصاد تماما تهاتری خواهد بود، پس 
یک شوک تورمی به جامعه وارد خواهد گشت. قبل 
از مذاکرات وین، ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور و 
مشاوران و کابینه وی، برای وارد شدن به مذاکرات 
وین مقاومت نشان می دادند، اما بعد از اینکه ۳. ۵ 
میلیارد دلار دارایی ایران در خارج کشور از حالت 
مسدودی خارج شد و ایران توانست با این مبلغ، 
بسیاری از بدهی های خود را پرداخت کند، نهایتا 
دولت جدید تن به مذاکره داد. الان نیز در مذاکرات 
وین از عراق و کره جنوبی گرفته تا دیگر کشورها، 
همزمان با عقب نشینی ایران از عدم تعهداتش 
در برجام و احیای توافقنامه، دارایی های ایران را 
به تدریج آزاد می کنند و جمهوری اسلامی ایران 
می تواند بدهی های گذشته خود در خارج کشور 
را پرداخت کند و همچنین به صورت تهاتر نفت 
و گاز در برابر کالاهای اساسی، نیازهای داخلی 
خود را تا حدودی تامین نماند. اما مشکل اصلی 
کشور در حال حاضر خالی شدن خزانه و منابع 
ارزی کشور است و حکومت نیاز مبرم و فوری به ارز 
و منابع پولی دارد و با اینکه برجام احیا خواهد شد 

و پول نقد به ایران داده نمی شود، می توان نتیجه 
گرفت دولت همچنان با کمبود ارز و کسری بودجه 
مواجه خواهد بود و این روند در هفته ها و ماه های 
آینده تشدید خواهد شد. بودجه سال ۱۴۰۱ بدون 
نگاه به توافق وین و در راستای اقتصاد تهاتری که 
کمترین تاثیری در جبران کسری بودجه کشور 
خواهد داشت، شکل گرفته است. بر این اساس، 
دولت مجبور شده با وجود اینکه انتقادات زیادی 
از نظر سیاسی و اقتصادی و اجتماعی به لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ وارد شده بود آن را به تصویب 

مجلس برساند. 
  آثار روانی 1401 

هرچند نمایندگان مجلس به دولت اختیار 
داده اند که در بودجه ۱۴۰۱ ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را حذف کند و در بخش هزینه  ای به دولت اجازه 
داده شده است از طریق تأمین منابع مابه  التفاوت، 
ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی، دارو، 
تجهیزات مصرفی پزشکی اختصاص دهد، دولت، 
قبل از حذف آن موظف است برای کالاهای 
اساسی کالابرگ الکترونیکی و در امور پزشکی 
از طریق بیمه ها جایگزین مطمئن تعیین نماید. 
تیم اقتصادی دولت در مدیریت ابتدایی ترین 
نیازهای اقتصادی جمعیت کشور درمانده اند 
و وضعیت تورم و گرانی ها روز به روز وخیم تر 
می شود، مشخص است که این کلاف سر در گم 
اقتصادی و معیشتی باز هم پیچیده  تر از قبل 
خواهد شد و اگر بودجه ۱۴۰۱ تصویب شود، ایران 
یک شوک تورمی در جامعه خواهد داشت و اقلام 
اساسی مانند مواد غذایی، پوشاک و اقلام حیاتی 
و مورد نیاز مردم مانند دارو و تجهیزات پزشکی و 
درمانی، بین ۵ تا ۱۰ برابر گران خواهد شد. حتی 
از زمانی که جامعه وارد آثار روانی تورمی لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ شد و این لایحه هنوز تصویب نشده 
بود و در آستانه گمانه زنی و تصویب قرار گرفته 
بود، بازار واکنش نشان داد و بازار دارو و مواد 

غذایی متشنج شد. 
  پیش بینی غرق در زیر خط فقر 

تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۱ منجر به شوک 

اقتصادی و اجتماعی و بحران های محیط زیستی 
و سلامت خواهد شد. قبل از اجرای لایحه بودجه، 
۶۰ میلیون نفر زیر خط فقر و ۴۰ میلیون نفر در 
خط فقر مطلق هستند. بعد از تصویب و اجرای 
لایحه بودجه، پیش بینی می شود ۷۰ میلیون نفر 
زیر خط فقر و ۶۰ میلیون نفر در خط فقر مطلق 
قرار گیرند. لایحه بودجه ۱۴۰۱ برای اقتصاد، 
محیط زیست، رفاه و معیشت جامعه تعریف نشده 
است. این لایحه میزان تورم، خشونت اجتماعی و 
خانوادگی را افزایش می دهد. بودجه سال ۱۴۰۱ 
لایحه ای نیست که به دنبال رفاه و اقتصاد و حتی 
بهبود نسبی و جزیی در اقتصاد و معیشت کشور 
باشد و بودجه ۱۴۰۱ تورم را افزایش می دهد. 
اکنون این تورمی که گفته می شود بین ۴۰ تا 
۶۰ درصد در کشور است، این رقم واقعی نیست. 
تورم واقعی که در جامعه ملموس است الان ۲۰۰ 
درصد است، و با اجرای بودجه ۱۴۰۴، ایران یک 
تورم ۵۰۰ تا ۶۰۰ درصدی را تجربه خواهد کرد. 
هر چقدر کارشناسان اقتصادی و اجتماعی نسبت 
به بودجه انتقاد کردند فایده ای نداشت، چراکه 
دولت فکر می کند اقتصاد ایران با این بودجه 
نجات پیدا می کند. این لایحه در صورتی از سوی 
مجلس تصویب شد، که تبعات دومینویی آن به 
صورت اعتراضات اقتصادی و معیشتی صنفی به 
زودی شروع به فوران می کند رسانه ها از یک طرف 
باید آرامش جامعه را حفظ کنند و از طرف دیگر، 
جامعه را هدایت کنند که مردم روی پیگیری 
مطالبات بر حقشان تاکید داشته باشند. اما باید 
همه این اعتراضات مسالمت آمیز باشد تا دولت 
مجبور به عقب نشینی شود و امتیازات بیشتری 
دهد و نگذارد بار معیشتی و اقتصادی اجرای 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ سر ریز کند. با اجرای این 
بودجه، جامعه خواه ناخواه ملتهب خواهد شد، و 
در این میان، رسانه ها و نهادهای مدنی و همچینن 
تشکل ها و اشخاص تاثیرگذار خارج از دایره 
حکومت باید مساعدت کننند و جامعه را به سمت 
و سویی بکشانند تا اگر خشونتی هم از طرف مردم 

یا از طرف دولت بود به حداقل برسد. 

آرمان ملی-  محمدرضا محبوب فر-  کارشناس 
و تحلیلگر مسائل اجتماعی: در جلسه علنی 
روز شنبه مجلس شورای اسلامی، حذف ارز 
4200 تومانی با 194 رای مثبت و 42 رای مخالف 
به تصویب مجلس رسید. به گفته نایب رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، با تصمیم 
نمایندگان در سال آینده ارز 4200 تومانی حذف 
و برای جبران آن، ۶۶ هزار میلیارد تومان در 
قالب کارت خرید کالا های اساسی اختصاص 
پیدا می  کند. حجت الاسلام محمدرضا میرتاج 
الدینی، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به آخرین خبر ها 
از تعیین تکلیف ارز 4200 تومانی در بودجه 1401 
کل کشور گفته: »با تصمیم روز شنبه نمایندگان 
مجلس، در لایحه 1401 ارز ترجیحی با نرخ 4200 

تومان وجود نخواهد داشت.«

  شورای عالی 
آموزش و پرورش 
کمتر قانون بنویسد

وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه 
وظایف شوراهای عالی باید از یکدیگر 
تفکیک شود گفت: در شورای عالی 
آموزش و پرورش باید برای ضمانت 
اجرای قوانین مصوب کاری انجام دهیم 
و کمتر قانون بنویسیم، بسیاری قوانین 
اضافی باید حذف شوند.  یوسف نوری 
با بیان اینکه کار ما آموزش و پرورش 
عالی  شورای  کار  و  است  عمومی 
انقلاب فرهنگی، فرهنگ است گفت: 
در کشور ما بیش از ۸۰ شورا داریم که 
رئیس جمهور در ۳۲ شورا، رئیس است. 
یکسری ایرادها و چالش ها هست که باید 
روی آنها بحث شود. انتظارم به عنوان 
معلم از شورای عالی این است که اول یک 
مفهوم شناسی داشته باشیم و تفکیک 
جایگاه کرده و آنها را ترسیم کنیم. 
مخصوصا با شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و مجلس شورای اسلامی؛ در شورای 
عالی باید برای ضمانت اجرا کاری انجام 
دهیم و کمتر قانون بنویسیم، بسیاری 

قوانین اضافی باید حذف شوند. 

چگونگی اصلاح قیمت 
دارو با حذف ارز 

ترجیحی

مدیـــرکل دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو با اشاره به وضعیت 
ارز دارو در بودجه سال ۱۴۰۱، درباره 
نحوه اصلاح قیمت دارو به طوری که 
پرداخت از جیب مردم افزایش نیابد، 
توضیح داد: طبق مصوبه مجلس ارز 
ترجیحی برای دارو باقی می ماند، اما 
اگر دولت بنا داشت ارز دارو را حذف 
کند، باید به نسبت قیمت شهریور ماه 
۱۴۰۰ مابه التفاوت اعتباری را برای 
بیمه ها در نظر بگیرد. حمیدرضا اینانلو 
افزود: نمی شود که نهاده های تولید و 
هزینه های تولید اعم از دستمزد، انرژی، 
مواد اولیه، اقلام بسته بندی، حمل و نقل 
و... مثلا به یکباره رشدی ۵۰ درصدی 
داشته باشند و بعد انتظار داشته باشیم 
که دارو رشد ۱۰ تا ۱۵ درصدی داشته 
باشد. با این حال باید به گونه ای باشد 
که سطح عمومی قیمت کالاهای غیر 
اساسی که نهاده های تولید هستند، 
در دارو دیده شود. در عین حال باید 
انتظار هم داشته باشیم که قیمت دارو 
برای مردم هم در سطح قیمت شهریور 

۱۴۰۰ باشد. 

آرمان ملی: سال ها و بلکه دهه هاست که 
موضوع ترافیک شب عید و روزهای منتهی به 
پایان سال، به یک کلاف سردرگم تبدیل شده 
.. در این  و همه اقدامات شهرداری، پلیس و.
رابطه بی نتیجه یا بر روی کاغذ مانده است. این 
روزها، ترافیک امان مردمی را که فقط در همهمه 
بانک ها، خرید نوروزی در جنــوب شهر، مراکز 
معاینه فنی و اداری و... بریده است و بیش از ۶ برابر 
گنجایش معابر تردد در آن صورت می گیرد، چون 
دستفروشان، ارزانتر از مغازه ها، اجناس خود را به 
فروش می رسانند و برخی دیگر از مغازه ها نیز در 
جلوی مغازه خود اجناس سال گذشته و قدیمی 
را بساط  کرده و می فروشند.  تا پیش از این ساعت 
اوج ترافیک ۱۰ صبح و ۵ بعدازظهر بود، حالا به 
حوالی ظهر و حتی اواخر شب هم رسیده است. 
بزرگراه ها، خیابان ها و حتی معابر فرعی شاهد 
ترافیک ممتد و سرسام آوری است که معلوم 
نیست دقیقا چه زمانی آغاز شده و چه زمانی پایان 
می  یابد. روز گذشته )دوشنبه( قفل شدن ترافیک 
در پایتخت را بسیاری از مردم تجربه کردند. آمارها 
می  گوید، ۳۰ تا ۳۵ درصد بر ترافیک این روزها و 
شب های تهران افزوده شده، اما آنچه مردم با آن 
دست و پنجه نرم می  کنند، بیش از این اعداد و 

ارقامی  است که اعلام می  شود!
  مترو جای سوزن انداختن نیست

آن طور که خبرها از متروی تهران حکایت 
دارد، مترو در مسافرپذیری تقریبا به روزهای 
پیش از کرونا برگشته است. یعنی میزان مسافرانی 
که پیش از این ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار نفر بود و کمی 
بعدتر به رقمی معادل یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
رسید، حالا حدودا به یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
هم رسیده و البته پیش بینی ها از افزایش مسافران 
در برخی مسیرهای پر ازدحام مثل »تجریش«، 
»بهشت زهرا« و »بازار« تا روزهای آینده دارد. 
در اتوبوسرانی هم اگرچه وضعیت کمی خفیف تر 
است، اما میزان مسافران این روزها بین ۷۰۰ تا 

۸۰۰ هزار نفر در نوسان است. سؤال این  است که 
آیا برای این تعداد مسافر که البته هنوز به روزهای 
اوج برنگشته، ۲ هزار دستگاه اتوبوس کافی است؟! 
تهران در چند سال پیش ۷ هزار و ۵۰۰ دستگاه 
اتوبوس داشت که حالا به ۲ هزار دستگاه رسیده 
است. در مترو هم طی این ۴ سال حتی یک واگن 
اضافه نشده است. با این توصیف نتیجه گیری کار 
چندان سختی نیست. ضعف عقب ماندگی در 
بخش مترو و اتوبوس حالا روی دوش خودروهای 
شخصی افتاده است. روزانه بیش از ۴ میلیون 
و ۲۰۰ هزار خودرو در تهران تردد می  کنند که 
اگر بخواهیم نگاه منصفانه ای به این روزهای آخر 
کنیم، متوجه می  شویم که پلاک های شهرستان 
در این روزها گوی سبقت را از پلاک های تهران 

ربوده اند. 
  با طرح های ضربتی مخالفیم

در این رابطه جعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای شهر 
تهران با بیان اینکه با اجرای هر نوع طرح ضربتی 
و فوریتی در پایان سال مخالف است، می گوید: 
تجربه تراکم ترافیکی در روزهای پایانی سال 

کاملا طبیعی است چون حجم سفرهای مردم 
برای خریدهای نوروزی افزایش می یابد و این 
مسأله وقتی بدانیم که با کوچک ترین تغییری در 
حجم تردد ها و خودروها، ظرفیت شبکه ترافیکی 
به هم می ریزد، قابل پذیرش تر است. چون شبکه 
حمل ونقل تهران کشش پذیری لازم برای این 
حجم از خودرو و تردد را ندارد و این مربوط به همه 
زمان هاست و نه فقط اواخر اسفند. او ادامه می دهد: 
ما باید شبکه زیرساخت های شهر هوشمند 
را برای کاهش ترددها در تهران تقویت کنیم 
که البته تا رسیدن به وضعیت ایده آل فاصله 
زیادی داریم. الان بسیاری از مردم برای خدمات 
معمولی چندین بار در روز از خانه خارج می شوند، 
درحالی که این یک ایراد جدی است و باید با یک 
بار مراجعه و حتی به طور غیرحضوری بسیاری از 
کارها را انجام داد. خاطرم هست که چند سال 
پیش قرار بود مردم حداکثر یک بار به دستگاه 
دولتی برای دریافت خدمت مراجعه کنند، اما این 
اتفاق هنوز نیفتاده است. طرح های محدودکننده 
حتی دیگر شبیه یک مسکن هم عمل نمی کنند و 

فقط بازی با روح و روان مردم است. 

گزارش »آرمان ملی« از روزهای پرترافیک پایتخت و اقدامات بی اثر روی کاغذ:

آقایان! ترافیـــک سرسام آور شده
  تهران پشت ترافیک در جا می زند!

حقوق بازنشستگان 
کارگر همسان سازی 

می شود؟

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: مقرر شده حسابرسی ویژه ای در 
خصوص بدهی دولت به تامین اجتماعی 
انجام شود تا مطالبات سازمان تامین 
اجتماعی از دولت به صورت دقیق تعیین 
شود. حجت ا... عبدالملکی اظهار کرد: 
به جد پیگیر پرداخت بدهی دولت به 
سازمان تامین اجتماعی هستیم. درحال 
حاضر اختلاف نظری میان سازمان با 
دولت درخصوص میزان بدهی وجود 
دارد. هنوز میزان دقیق بدهی دولت به 
سازمان مشخص نیست منتظر هستیم 
بررسی ها انجام شود تا میزان رقم بدهی 
تعیین شود. وی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه همسان سازی حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی بازهم اجرا 
می شود؟ خاطرنشان کرد: این موضوع را 
از سازمان تامین اجتماعی پیگیر باشید، 
اتفاقات خوبی رقم خورده که جزئیات 
آن را مدیرعامل تامین اجتماعی در 

جریان هستند و اعلام می کنند. 

»آرمان ملی« از آثار دومینویی حذف ارز 4200 تومانی گزارش  می کند: 

بازگشت به زندگی کوپنی و سال سخت اجتماعی دولت 
  دولت، قبل از حذف ارز ترجیحی، موظف است برای کالاهای اساسی کالابرگ الکترونیکی اختصاص دهد 


